

## [Text]

**Mr. Nicholson:** At what age are you suggesting this day care begin? From the age of two or infancy, or . . . ?

**Mrs. Sansoucy:** Yes, two and a half or three. Yes. Not more than this. I would say three years old would be good. At two, they are still quite attached to their mother. Three would be a good age.

**Mr. Nicholson:** I am glad you clarified it. You made the point that stay-at-home children, I think you said, are losers. I say perhaps they can be losers. It seems to me it is possible. There are some people, and I realize it is not an option open to many people, who prefer to be at home with their children. I think they can provide some very stimulating and worthwhile experiences. Perhaps most of us grew up in a situation similar to this. Hopefully we were raised in an enriched environment. I realize is not the case, though, with many, even perhaps most. Most women or men do not have the choice of staying at home. As I say, I do not think only day care is the answer. It is the answer in some cases. But it is still possible to have an enriched and worthwhile experience being at home.

This is the only comment I have to make. I thank you for making the clarification. Perhaps you were referring more to children of a little older range than newborn babies.

**The Chairman:** Thank you very much for your very interesting comments.

• 1225

The next speakers will be Cheryl and Ernest Perry.

**Mrs. Cheryl Perry (Individual Presentation):** We had to bring our youngest son with us today and he does not want to stay outside by himself. So my husband is . . .

**The Chairman:** By all means, he is welcome to come in.

**Mrs. Perry:** It is okay with you?

**The Chairman:** Sure.

**Mrs. Perry:** Well, if somebody wants to send them in they will come, but I am afraid he will want to do the talking. As a substitute, I have brought a picture of my family, to show you we have three sons. They are a blessing and hopefully will be future leaders.

I am a parent. I am also a teacher. I have several years experience in public schools, and currently work at the P.E.I. School for the Hearing Impaired. My specialty is pre-school speech and language development, and I have had a lot of training and opportunity to observe programs across North America, and I expect a lot from child care services. It means a good deal more than babysitting, but that is all that is available for most parents.

In my own case, my husband and I married and suddenly had three children under two years of age. We have twins who are now three and a half and Daniel is two and a half. When they were infants, we had to provide care for three, and it was

## [Translation]

**M. Nicholson:** Selon vous, cette éducation devrait commencer à quel âge? À compter de 2 ans ou moins . . .

**Mme Sansoucy:** À compter de deux ans et demi ou trois ans. Pas plus. Trois ans serait un âge excellent. À deux ans, les enfants sont encore très attachés à leur mère.

**M. Nicholson:** Je suis heureux que vous ayez précisé ce point. Vous avez indiqué que les enfants qui restent toujours à la maison sont perdants dans la vie. C'est possible. L'option n'est pas offerte à tout le monde, mais il y a quand même des gens qui préfèrent rester à la maison avec leurs enfants. Ces gens peuvent offrir à leurs enfants des expériences également très stimulantes. La plupart d'entre nous avons été élevés de cette façon. Il est à espérer que notre milieu a été enrichissant. Je sais cependant que ce n'est pas le cas pour un certain nombre, et peut-être pour la plupart. Et la plupart des hommes et des femmes n'ont pas le choix de demeurer ou non à la maison. Il reste que la garderie n'est pas la solution à tous les problèmes. Elle l'est seulement dans certains cas. La maison peut être une expérience enrichissante pour les enfants.

C'est la seule observation que je voulais faire. Je vous remercie de vos précisions. Vous ne parlez pas des nouveaux-nés mais des enfants un petit peu plus âgés.

**La présidente:** Merci beaucoup de vos observations.

Les intervenants suivants sont Cheryl et Ernest Perry.

**Mme Cheryl Perry (témoignage à titre personnel):** Nous avons dû amener notre plus jeune fils avec nous aujourd'hui. Comme il ne veut pas rester tout seul à l'extérieur, mon mari . . .

**La présidente:** Qu'il n'hésite pas, qu'il entre.

**Mme Perry:** Vous n'y voyez pas d'inconvénients?

**La présidente:** Certainement pas.

**Mme Perry:** Si quelqu'un veut bien les appeler, ils vont venir, mais je crains qu'il ne veuille se mêler à la conversation. En attendant, j'ai apporté avec moi une photo de ma famille, pour vous montrer mes trois fils. Ils sont merveilleux, et j'espère qu'ils pourront devenir de futurs chefs.

Je suis parent, mais je suis également professeur. J'ai plusieurs années d'expérience dans les écoles publiques, et je travaille actuellement à l'Ecole des malentendants de l'Île-du-Prince-Édouard. Ma spécialité est l'élocution et le développement du langage à l'âge préscolaire. J'ai eu l'occasion au cours de ma formation et de mon travail d'observer les programmes en vigueur dans toute l'Amérique du Nord, et j'attends beaucoup des services de garderie. Pour moi, le concept doit dépasser la simple garde des enfants, mais je reconnaît que pour bien des parents, c'est tout ce qui est possible.

En ce qui nous concerne, mon mari et moi, nous nous sommes retrouvés soudainement avec trois enfants de moins de deux ans. Nous avons des jumeaux qui ont maintenant trois ans et demi; Daniel est âgé de deux ans et demi. Ils ont été